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شی جین پینگ، رئیس جمهوری چین و جو بایدن، 
رئیس جمهوری آمریکا، در 15 نوامبر 2023 دیداری 
چهار ساعته در حاشیه اجلاس سران کشورهای همکاری 
اقتصادی آسیا ـ پاسیفیک موسوم به اپک داشتند. این دیدار 
که دومین دیدار رودررویی دو رهبر در سالیان اخیر و در 
سمت رؤسای اجرایی دو کشور محسوب می  شود، دیداری 
حساس، مهم و درخور توجه از نظر مناسبات بین المللی و 
روابط دوجانبه پکن و واشنگتن محسوب می شود. تغییر 
لحن نسبی دو کشور همراه با توافق هایی که دو کشور 
کردند، نقطه عطفی در کنش و واکنش های بین این دو 

قدرت جهانی محسوب می شود. 
این دیدار را چگونه می توان تجزیه و تحلیل کرد؟ 
در پاسخ باید گفت دیدار شی و بایدن، به رغم برخی از 
حاشیه ها، به بهبود نسبی رابطه آنها منجر شده و اجلاس 
سران اپک، بی تردید تعمیرگاهی دیپلماتیک بوده که هر 
دو کشور از رهگذر آن تنش های خود را به مرحله قابل 
مدیریتی رسانده اند. این دیدگاه با سه موضوع و مفهوم 
به هم پیوسته »جدیت« رابطه آمریکا و چین در نظام کنونی 
روابط بین المللی، »شدت« یافتن اختلاف ها و تنش ها در 
دوران معاصر و نهایتاً با »مدیریت« فردی و نهادی تنش ها از 
طریق کانال های دیپلماتیک روشن می شود. رابطه آمریکا 
و چین، رابطه ای بسیار جدی، در ابعاد دوجانبه، منطقه ای 
و بین المللی است. شاید اغراق آمیز باشد اگر بیان شود این 
رابطه، مهم ترین رابطه دوجانبه در دنیای کنونی است که 
اثرات عمیقی بر تمام مناطق جهان و همچنین در نهایت 
بر ماهیت نظام بین المللی در حال شکل گیری جهانی دارد 
این رابطه ای است که به لحاظ اقتصادی آنچنان به هم تنیده 
است که فرگسن، استاد دانشگاه هاروارد، آمریکا و چین 
را یک مجموعه به هم پیوسته اقتصادی به نام چیمریکا 
می خواند. این واژه برساخته او، از به هم پیوستگی متقابل 
اقتصادی چین و آمریکا سخن می گوید. وابستگی متقابل 
بین این دو اقتصاد به گونه ای است که یک میلیون شغل 
در ایالات متحده وابسته به تداوم رابطه اقتصادی دو 
کشور است. حجم مبادلات تجاری دو کشور براساس آمار 
منتشره در تابستان به 369 میلیارد دلار بالغ می گردد. 
کارشناسان آمریکایی از مفهوم»وابستگی متقابل شدید« 

استفاده می کنند. 
این رابطه دوجانبه، در بطن خود، از برآمدن قدرتی 
جهانی به نام چین حکایت می کند که موقعیت قدرت برتر 
در نظام جهانی یعنی ایالات متحده را به چالش می طلبد. 

به تعبیر استاد معروف آمریکایی، هرگاه که قدرتی در حال 
ظهور باشد، با قدرت مستقر چالش حتمی دارد و حتی در 
این میان برخورد نظامی را غیرمتحمل نمی دانند، اما این 
رابطه دوجانبه بر سران نهادهای دیپلماتیک چندجانبه 
است. دفعه اول در 2022 در حاشیه اجلاس سران گروه 
20 در مالی اندونزی دیدار کردند که خود روزنه هایی را در 
روابط دو کشور گشود و این بار در حاشیه اجلاس اپک که 
متشکل از 21 کشور است که در حاشیه اقیانوس آرام قرار 
دارند. برای این دیدار، برنامه ریزی های متعددی صورت 
گرفت و دستگاه های اداری و اجرایی دو کشور در آن درگیر 
بودند، اما می توان گفت موتور حرکت از سوی آمریکا، وزارت 

خزانه داری و شخص وزیر بود. 
در رفت و آمدها نهایتاً دو کشور در سپتامبر گذشته، 
موافقت کردند که چند گروه کاری راه اندازی کنند و دستور 
کار دیدار سران دو کشور در سانفرانسیسکو تنظیم شد. 
به عبارت دیگر تنش ها، مدیریت شده و چارچوبی برای 
مدیریت تنش ها مشخص شد. در تعمیرگاه دیپلماتیک 
و  توافق کردند که دیدارها  سانفراسیسکو دو رهبر 
تماس های مقامات و دستگاه های نظامی دو کشور از سر 
گرفته شود. این تصمیم مهمی بود چون تنش  نظامی 
مخصوصاً روابط اقتصادی دو کشور سخن به میان آمد که 
بعد از بحث های فراوان و موضع گیری های گوناگون، این 
مفهوم پردازی به کنار رفت و مفهوم و سیاست جدیدی 
طرح شده که از آن با عنوان »ریسک زدایی« یاد می کنند. 
تنش ها فقط حوزه معنوی نبود. در بیش از 2 سال گذشته، 
طبق برخی گزارش ها، 180 مرتبه هواپیماهای چینی در 
دریای جنوبی چین رفتار تند و تهاجمی نسبت به هواپیمای 
آمریکایی داشتند. داستان تایوان، بحث امکان اشغال نظامی 
این متحد آمریکا توسط چین را به میان کشید و بعد از حمله 
روسیه به اوکراین، بارها مقامات آمریکایی به چین در زمینه 
پرهیز از تسلیح و تقویت روسیه هشدار دادند. دیدارها و 
تماس های دیپلماتیک بین دو کشور کاهش یافت. آنچه که 
دیدار شی و بایدن را مهم می سازد، مدیریت این تنش ها از 

طریق دو رهگذر دیپلماسی است. 
جالب آنکه در هر دو مرتبه ای که این دو رهبر با یکدیگر 
دیدار کرده اند، در قالب اجلاس های مناطق گوناگون 
ژئوپلیتیکی اثر مستقیم دارد. مخصوصا مناطقی که در 

همجواری چین قرار دارند. 
در حال حاضر کانون اصلی، رقابت های ژئوپلیتیکی 
آن مکانی است که استراتژیست های غربی از آن با عنوان 
»هندوپاسیفیک« یاد می کنند. رابطه دوجانبه پکن در 
واشنگتن، رابطه ای جدی و سرنوشت ساز است. اما این 
رابطه در سالیان اخیر تنش آلود بوده و در مواردی تنش ها 
به اوج رسیده که می توان به دیدار نانسی پلوسی، رئیس 
مجلس نمایندگان آمریکا در 2022 اشاره کرد. همچنین 
باید به گفتمان هایی توجه کرد که در محافل استراتژیک 
آمریکایی در مورد چین در سالیان اخیر مطرح بوده است. 
این گفتمان ها بر »چین ستیزی« و »چین هراسی« استوار 

بوده و برخی از آن با جنگ سرد جدید یاد می کنند. 
مفهوم پردازی قابل توجهی در این زمینه در فکر و عمل 
سیاست خارجی آمریکا در مورد چین صورت گرفت که روح 
تنش آمیزی داشت. آیا اجلاس سانفرانسیسکو، به معنای 
نقطه پایانی تنش آمریکا و چین است؟ جواب واضح است 
که تنش ها، جدی و بعضاً ساختاری است ولی هرچه هست 

دو کشور، در حال مدیریت کردن این تنش ها هستند. 

رایزنی مهم چین و آمریکا

 

یادداشت

رژیم صهیونیستی در حادثه 
طوفان الاقصی ضربه فنی شد

ادامه از صفحه 2| نشست و برخاست صمیمانه 
با ورزشکاران رشته های مختلف، شنیدن درد 
دل ها و پاسخگویی به آنان توصیه دیگر رهبری به 
مسئولان ورزشی کشور بود. مقام معظم رهبری 
در ادامه، ورزشکاران را مخاطب توصیه های 
خود قرار دادند و با تأکید بر اینکه محبوبیت و 
شهرت، مسئولیت سنگینی به دنبال می آورد، 
گفتند: گفتار، رفتار و نوع زندگی چهره های 
ورزشی برای بسیاری از جوانان الگو است و 
می تواند بر آنان تأثیر سازنده ای بگذارد، اگرچه 
عکس آن هم ممکن است، بنابراین ورزشکاران 
باید در این زمینه کاملًا مراقبت کنند. ایشان در 
توصیه ای دیگر، ورزشکاران را به قدردانی و شکر 
نعمت خدادادی توانایی جسمی و قدرت عزم و 
اراده، فراخواندند و گفتند: شکر این نعمت های 
الهی موجب افزایش آنها خواهد شد. حضرت 
آیت ا... خامنه ای در بخش پایانی سخنانشان، 
به بیان نوعی جمع بندی از حوادث اخیر غزه 
در قالب یک تعبیر ورزشی پرداختند و گفتند: 
رژیم صهیونیستی در حادثه طوفان الاقصی 
ضربه فنی شد و حماس نه به عنوان یک دولت 
و کشورِ با امکانات زیاد، بلکه به عنوان یک گروه 
مبارز توانست رژیم غاصب صهیونیست را با آن 
 همه امکانات ضربه فنی کند. ایشان با اشاره به 
ناتوانی صهیونیست ها برای خارج شدن از زیر 
بار فشار و ننگ این شکست مفتضحانه، افزودند: 
آنها برای جبران، در بیمارستان ها و مدارس غزه 
قدرت نمایی می کنند، اما این کار مشابه کار 
ورزشکاری است که در میدان شکست خورده 
اما برای تلافی با حمله به طرفداران تیم مقابل، 
به آنها فحاشی و کتک کاری می کند. مقام معظم 
رهبری با تأکید بر اینکه باخت سنگین رژیم 
صهیونیستی با این جنایات جبران نخواهد 
شد، گفتند: بدانند که این ظلم و بی رحمی ها 
بی پاسخ نخواهد ماند و بمباران ها عمر رژیم 
غاصب را کوتاه تر خواهد کرد. ایشان با اشاره 
به خودداری تحسین برانگیز ورزشکاران ایرانی 
از مسابقه با نمایندگان رژیم صهیونیستی 
افزودند: امروز همه دنیا علت این کار ورزشکاران 
ما را فهمیده اند چون آن افراد برای یک رژیم 
جنایتکار و تروریست و جنایتکار به میدان 
می آیند. حضرت آیت ا... خامنه ای در بخش 
دیگری از سخنانشان با انتقاد شدید از مسئولان 
مراکز جهانی ورزش که تحت تسلط قدرت های 
مستکبر قرار دارند افزودند: آنان که در اقدامی 
سیاسی به بهانه جنگ، یک کشور را از حضور 
در همه میدان های ورزشی محروم می کنند، 
اکنون حدود 5 هزار کودک شهید فلسطینی 
را نادیده می گیرند و به بهانه پرهیز از دخالت 
سیاست در ورزش، رژیم صهیونیستی را به 
علت نسل کشی و جنایات جنگی محکوم و 
محروم نمی کنند که امیدواریم روزی به این 
اقدامات تبعیض آمیز رسیدگی عادلانه شود. 
ایشان هم چنین با تشکر از ورزش باستانی 
زیبای تعدادی از نوجوانان و جوانان در آغاز 
این دیدار گفتند: همان گونه که سال های قبل 
به مسئولان ورزشی گفته شد، ورزش باستانی 
ظرفیت تبدیل به یک ورزش بین المللی را دارد 
و باید در این مسیر تلاش شود. در ابتدای این 
دیدار، وزیر ورزش و جوانان با اشاره به جلوه هایی 
از دفاع ورزشکاران کشورمان در میادین جهانی از 
مظلومان غزه و همچنین نمونه هایی از اقدامات 
نمادین و معنوی آنها، گزارشی از مدال آوری 
کاروان های ایران بیان کرد و دستیابی به جایگاه 
دوم در بازی های پاراآسیایی با کسب 131 مدال 
را کار کارستان ورزشکاران جانباز و توان یاب 
کشورمان دانست. کیومرث هاشمی هم چنین از 
برنامه ریزی برای بهبود وضعیت رفاه و معیشت 
قهرمانان، گسترش ورزش همگانی، توسعه 
عدالت محور امکانات و تجهیزات ورزشی و 
تدوین سند ملی ورزش کشور خبر داد. در 
این دیدار هم چنین معصومه زارعی کاپیتان 
تیم ملی والیبال نشسته بانوان ایران و امیرحسین 
زارع قهرمان ملی پوش کشتی آزاد، به بیان 
دغدغه هایی در خصوص حل مشکل مسکن 
ورزشکاران، توسعه زیرساخت های ورزشی و 

افزایش اعتبارات حوزه ورزش پرداختند.

آمادگی   35 کشور برای برگزاری 
اجلاس     بین المللی      ایران   و آفریقا 
در نخستین جلسه ستاد آفریقا در دولت 
سیزدهم به ریاست معاون اول رئیس جمهور، 
بر شناسایی ظرفیت های کشورهای آفریقایی 
برای توسعه مناسبات تجاری و اقتصادی تاکید 
شد و دکتر مخبر دبیرخانه ستاد آفریقا را مکلف 
کرد نقشه راهی دقیق و برنامه ای منسجم برای 
گسترش همکاری های اقتصادی به تفکیک هر 
یک از کشورهای آفریقایی تدوین و ارائه کند. 
محمد مخبر در این جلسه که با حضور وزرای 
نفت، جهاد کشاورزی، صنعت، معدن و تجارت، 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، رئیس کل بانک 
مرکزی و سایر مسئولین دستگاه های ذیربط 
برگزار شد، از کشورهای آفریقایی بعنوان فرصتی 
غیرقابل تردید برای توسعه مناسبات تجاری 
یاد کرد و افزود: هیچ جای دنیا به اندازه آفریقا 
برای ما فرصت نیست اما علی رغم زمینه های 
فرهنگی، ظرفیت ها و توانمندی های موجود، 
در قاره آفریقا به لحاظ مراودات و فعالیت های 
اقتصادی تاکنون موفق نبوده وی تاکید کرد: 35 
کشور برای برگزاری اجلاس بین المللی ایران و 

آفریقا اعلام آمادگی کرده اند. 

 سیدمحمدکاظم سجادپور
تحلیلگر مسائل بین الملل

   رد صلاحیت های صورت گرفته به چه میزان بر 
آرایش سیاسی انتخابات آینده تأثیرگذار خواهد بود؟ 
مقام معظم رهبری از مدت ها قبل این نکته را متذکر شده 
بودند که باید شرایط یک انتخابات حداکثری و با مشارکت 
بالای مردم به وجود بیاید. در جلسه اخیر که با اعضای شورای 
نگهبان داشتند نیز به نوعی به این شورا گفتند که زمینه به 

وجود آمدن یک انتخابات پرشور را ایجاد کنند. 
نکته ای که باید مورد توجه شورای نگهبان قرار بگیرد. به 
همین دلیل مسئولیت روی کسانی است که از جنبه های 
نظارتی و اجرایی باید شرایط یک انتخابات پرشور را به وجود 
بیاورند. این وضعیت شامل شورای نگهبان و هیأت های 
اجرایی استان ها می شود. شرایط باید به شکلی باشد که 
کسانی که احساس تکلیف کرده اند و به این نتیجه رسیده اند 
که در شرایط کنونی می توانند با حضور در مجلس مشکلات 
مردم را کاهش بدهند بتوانند در صحنه انتخابات حضور 
داشته باشند. بدون تردید هرچه میزان ردصلاحیت ها بیشتر 
باشد میزان مشارکت در انتخابات کاهش پیدا می کند. به 
هر حال اگر مردم گزینه مناسبی برای رأی دادن نداشته 
باشند و تنها کسانی به آنها معرفی شده باشند که مورد قبول 
آنها نیستند از حضور در انتخابات خودداری می کنند. این 
وضعیت در گذشته نیز وجود داشته و نمونه های متعددی 
وجود داشته که باعث کاهش میزان مشارکت مردم در 
انتخابات شده است. به همین دلیل همه دستگاه های متولی 
امر مورد خطاب مقام معظم رهبری هستند و به همین دلیل 
امیدواریم با سعه صدر بیشتری در مرحله نهایی با موضوع 

برخورد شود. 

 فضای انتخابات به سمت خالص سازی و رقابت یک 
جریان با خودش پیش نمی ورد؟ 

نباید به موضوع تأیید یا رد صلاحیت ها نگاه جریانی کرد. 
نهادهای نظارتی باید توانایی های یک فرد را در نظر بگیرند و 
نه جریانی که آن فرد به آن نزدیک است. جریان اصلاحات در 
فضای سیاسی کشور وجود دارد و دارای مقبولیت اجتماعی 
است. البته منظور از جریان اصلاحات کسانی است که در 
چارچوب قانون اساسی و نظام جمهوری اسلامی حرکت 
می کنند و ساختار شکن نیستند. چنین افرادی نباید به 
دلیل اینکه به عنوان اصلاح طلب شناخته می شوند با تیغ رد 
صلاحیت ها مواجه شوند. بدون تردید اگر چنین اتفاقی رخ 
بدهد تأثیر منفی بر ذهن طرفداران آنها خواهد گذاشت و آنها 

را از حضور در پای صندوق رأی باز خواهد داشت. 

در  ائتلاف  احتمال شکل گیری  میزان  به چه   
انتخابات آینده وجود دارد؟ 

ائتلاف در انتخابات گذشته امری مرسوم بوده و به همین 
دلیل این احتمال وجود دارد که در انتخابات آینده نیز این 
اتفاق رخ بدهد. در شرایط کنونی در جریان اصولگرایی 
عناوین مختلفی برای ائتلاف به وجود آمده که هر کدام 
می تواند به عنوان محور جریان اصولگرایی در انتخابات به 
شمار برود. اگر واقع بینانه به فضای انتخابات نگاه کنیم 
رقابت برای ارائه لیست انتخاباتی تنها در تهران رخ می دهد 
و نه شهرستان های کشور. این در حالی است که در اغلب 
شهرستان ها افراد و نفوذی که در منطقه دارند در این زمینه 
تعیین کننده خواهد بود. در انتخابات مجلس یازدهم نیز 
رقابت بین طیف های مختلف اصولگرایی وجود داشت. با این 
وجود در نهایت یک لیست اصلی و چند لیست فرعی در تهران 
ارائه شد. من فکر می کنم این اتفاق در انتخابات آینده نیز رخ 
خواهد داد و اصولگرایان با هم رقابت نخواهند کرد. اینکه 
طیف های مختلف جریان اصولگرایی بخواهند برای انتخابات 
آینده لیست بدهند بسیار بعید به نظر می رسد. اصولگرایان 
به این نکته آگاهی دارند که در صورتی که چنین اتفاقی رخ 
بدهد و هر کدام از طیف های این جریان یک لیست مستقل 
انتخاباتی بدهند کار سخت خواهد شد و این احتمال وجود 

دارد که لیست های ارائه شده مورد اقبال مردم قرار نگیرد. 
در واقع اصولگرایان راهی به جز ائتلاف ندارند و در صورتی 
که ائتلاف نکنند به نتیجه مطلوب دست پیدا نمی کنند. این 
وضعیت درباره اصلاح طلبان نیز وجود دارد و آنها نیز لیست 
انتخاباتی ارائه می کنند که در چنین شرایطی شاهد رقابت 
دو لیست انتخاباتی اصولگرایان و اصلاح طلبان حداقل در 

شهرهایی مانند تهران خواهیم بود. 

 یکی از موانع جدی اصولگرایان برای اجماع مواضع 
جبهه پایداری است. آیا رویکردی که این طیف در پیش 

گرفته اجازه می دهد اصولگراییان به اجماع برسند؟ 
جبهه پایداری همواره نشان داده که دارای استراتژی 
و برنامه ریزی مشخص و مدون نیست. به همین دلیل 
مسائلی که درباره این طیف سیاسی در فضای رسانه ای 
مطرح می شود بیشتر گمانه زنی است تا واقعیت. رفتار این 
طیف سیاسی همواره غیرقابل پیش بینی بوده و غیرسازمان 
یافته بوده است. به همین دلیل نیز بعید به نظر می رسد که 
این طیف سیاسی قصد داشته باشد به صورت مستقل وارد 

انتخابات شود. 
در گذشته نیز این وضعیت وجود داشته که جبهه پایداری 
در نهایت از خواسته های حداکثری خود کوتاه بیاید و با 
اصولگرایان اجماع کند. به نظر می رسد این وضعیت در 
انتخابات آینده نیز وجود خواهد داشت. من معتقدم با حضور 

کاندیداهای قوی و باتجربه در انتخابات آینده می توان تنور 
انتخابات را گرم کرد و برای حضور مردم در انتخابات انگیزه 
ایجاد کرد. با توجه به چالش های کشور ما نیاز به حضور 
پرشور مردم در انتخابات داریم. این وضعیت نیز نیازمند 
رویکرد مثبت نهادهای نظارتی و اجرایی نسبت به افراد 
توانمند و باتجربه در انتخابات است که امیدوارم این اتفاق رخ 
بدهد. در شرایط کنونی انتظار از مجلس با رویکرد انقلابی آن 
است که بدون ملاحظه و توجه به همسویی سیاسی با دولت، 
بتواند مطالبات مردم را در جهت حل مشکلات پیگیری کند 
و با ابزارهای نظارتی و قانونی که در اختیار دارد دولت را 
مکلف کند تا به وظایفش در جهت حل مشکلات اقتصادی 

عمل کند. 

 عملکرد مجلس یازدهم به چه میزان بر مشارکت 
مردم در انتخابات تأثیر خواهد گذاشت؟آیا مردم تمایل 
دارند رویکردی که مجلس یازدهم در پیش گرفت در 

مجلس آینده نیز ادامه پیدا کند؟ 
در سال های اخیر مهم ترین دغدغه و مشکل مردم مسائل 
اقتصادی بوده است. به همین دلیل نیز در بررسی وضعیت 
مجلس یازدهم باید به این نکته توجه کنیم که این مجلس 
به چه میزان مشکلات اقتصادی مردم را حل کرده است. 
به نظر من مجلس عملکرد موفقی در این زمینه نداشت. 
برخی تصمیمات و مصوباتی که مجلس در زمینه اقتصادی 
داشت فشار بیشتری به مردم وارد کرد. به عنوان مثال 
گرفتن مالیات از خانه های خالی و خودروهای لوکس بود. 
از سوی دیگر مسائل و چالش هایی که از نظر اقتصادی در 
کشور ایجاد شد در ابتدا با چراغ سبز مجلس با حذف ارز 
ترجیحی بود. این اقدام باعث افزایش سرسام آور قیمت ها و 
فشار بیشتر به زندگی مردم شد. مجلس این اجازه را به دولت 
داد، اما نتوانست در زمینه قانون گذاری و نظارت به درستی 
هدف گذاری کند که پیامدهای حاصل آن در راستای کاهش 

مشکلات مردم باشد و نه اینکه مشکلات را افزایش بدهد. 
مجلس یازدهم از نظر سنی و تجربه جز مجالس کمک 
نظیری بود که نمایندگان آن اغلب سن پائینی داشتند و از 
تجربه کافی برای حضور در مجلس برخوردار نبودند. به همین 
دلیل در تحلیل عملکرد نمایندگان مجلس یازدهم باید این 
دو نکته مهم را مورد توجه قرار داد و از این زاویه به موضوع 
نگاه کرد. اگر به نقاط قوت مجلس اشاره کنیم باید عنوان کرد 
که یکی از مهم ترین نقاط قوت این مجلس داشتن انگیزه در 
بین نمایندگان بود که به مسائل کشور ورود کنند و در حد 

توانایی آن را حل کنند. 
مجلس در زمینه توجه به کسب و کار ها و سرعت در دادن 
مجوزها در این زمینه رویکرد مثبتی داشته است. مجلس 
در این زمینه قانون گذاری های خوبی انجام و تلاش کرد 
دستگاه های اجرایی کشور را مکلف کند که وظایف خود را در 
این زمینه انجام بدهند. هرچند در عمل آنچه اتفاق افتاد این 
بود که این قوانین به صورت کامل اجرا نشد و به صورت نصف 
و نیمه بود. واقعیت این است که دغدغه ها و خواسته های 
مردم فدای رابطه سیاسی مجلس دولت شد و در شرایطی 
که مجلس می توانست در بسیاری زمینه ها در رویکرد دولت 
تغییر ایجاد کند به دلایل سیاسی از این کار خودداری کرد. 
به همین دلیل در این زمینه من کارنامه مجلس را ضعیف 

ارزیابی می کنم. 
مجلس چشم خود را به روی بسیاری از مشکلات و 
چالش هایی که از دولت ناشی می شود بست و یا با بی تفاوتی 
از کنار آنها عبور کرد. من همواره بر این باور بوده ام که باید 
بین مجلس و دولت یک فاصله نظارتی و انتقادی وجود داشته 
باشد و مجلس باید رویکرد نظارتی خود را نسبت به دولت 
لحاظ کند. به هر حال در یک سال اخیر برخی تصمیماتی که 
دولت اتخاذ کرده هزینه هایی برای کشور ایجاد کرده است که 
اگر نظارت مجلس وجود داشت تا حدود زیادی این اتفاقات 

به وجود نمی آمد. 

محمدعلی پورمختار در گفت وگو با »آرمان ملی«: محمدعلی پورمختار در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

نباید کسی را به دلیل نباید کسی را به دلیل 
اصلاح طلب بودن اصلاح طلب بودن 

ردصلاحیت کرد ردصلاحیت کرد 

هرچه میزان ردصلاحیت ها بیشتر 
باشد میزان مشــارکت در انتخابات 
کاهش پیدا می کند. بــه هر حال اگر 
مردم گزینه مناسبی برای رأی دادن 
نداشته باشند و تنها کسانی به آنها 
معرفی شده باشــند که مورد قبول 
آنها نیستند از حضور در انتخابات 
خودداری می کنند. این وضعیت در 
گذشته نیز وجود داشته و نمونه های 
متعددی وجود داشــته کــه باعث 
کاهش میزان مشــارکت مــردم در 

انتخابات شده است 

نهادهای نظارتی باید توانایی های 
یک فرد را در نظر بگیرند و نه جریانی 
که آن فرد به آن نزدیک است. جریان 
اصلاحات در فضای سیاسی کشور 
وجــود دارد و دارای مقبولیــت 
اجتماعــی اســت. البتــه منظور از 
جریان اصلاحات کســانی است که 
در چارچوب قانون اساســی و نظام 
جمهوری اســلامی حرکت می کنند 
و ساختار شــکن نیســتند. چنین 
افرادی نباید به دلیل اینکه به عنوان 
اصلاح طلب شناخته می شوند با تیغ 

ردصلاحیت ها مواجه شوند

آرمان ملی- احسان انصاری: محمدعلی پورمختار، نماینده 
اصولگرای دوره های نهم و دهم مجلس شورای اسلامی و عضو 
کمیسیون قضائی و رئیس کمیسیون اصل نود قانون اساسی بود. 
»آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی ابعاد مختلف رد صلاحیت های 
صورت گرفته و آرایش سیاسی انتخابات مجلس آینده با این 
نماینده سابق مجلس گفت وگو کرده است. پورمختار در این 
زمینه معتقد است: » نباید به موضوع تأیید یا رد صلاحیت ها 
نگاه جریانی کرد. نهادهای نظارتی باید توانایی های یک فرد 
را در نظر بگیرند و نه جریانی که آن فرد به آن نزدیک است. 

جریان اصلاحات در فضای سیاسی کشور وجود دارد و دارای 
مقبولیت اجتماعی است. البته منظور از جریان اصلاحات کسانی 
است که در چارچوب قانون اساسی و نظام جمهوری اسلامی 
حرکت می کنند و ساختارشکن نیستند. چنین افرادی نباید 
به دلیل اینکه به عنوان اصلاح طلب شناخته می شوند با تیغ رد 
صلاحیت ها مواجه شوند. بدون تردید اگر چنین اتفاقی رخ بدهد 
تأثیر منفی بر ذهن طرفداران آنها خواهد گذاشت و آنها را از 
حضور در پای صندوق رأی باز خواهد داشت.« در ادامه ماحصل 

این گفت وگو را می خوانید. 

هرچه ردصلاحیت ها بیشتر باشد 
میزان مشارکت کاهش پیدا می کند 

رفتار جبهه پایداری در انتخابات قابل 
پیش بینی نیست 

جبهه پایداری در نهایت 
از خواسته های حداکثری 
عقب نشینی می کند  

اصولگرایان راهی به جز 
ائتلاف ندارند 


